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توزیع همزمان با کیش، در بندرعباس و دیگر شهرهای هرمزگان

حشمت الله فلاحت پیشه، عضو کمیسیون امنیت ملی در مجلس دهم : 

فضای مذاکره با آمریکا
 فراهم نیست

سرویس سیاسی- فلاحت پیشه گفت: منتقدان برجام تاکنون در جایگاه نقد بودند و 
در کشــور ما هم نقد خیلی راحت اســت اما الان در جایگاهی هستند که باید به مردم پاسخ 
دهند. بعد از چند سال دیگر نمی توان همه مسائل را به گردن تحریم انداخت اما یک واقعیتی 
وجــود دارد و آن هم این اســت که هم اکثریت مجلس کنونــی و دولت آتی باید منطبق با 

واقعیت های جهانی کار کنند.
تبادل زندانی بین ایران و آمریکا یک بار دیگر امکان سنجی برای انجام مذاکره بین دو 
کشور را در مرکز توجه رسانه ها قرار داد. خاصه آنجا که ترامپ و همکارانش از جمله پمپئو 
و برایان هوک دست به توییت شدند و در اینجا نیز حسام الدین آشنا از ضرورت امتیاز بیشتر 
گرفتن از ترامپ تاکید کرد. انجام مذاکره در شــرایطی که آرایش سیاســی در ایران تا حدی 
تغییر کرده و همچنان نیز در معرض تغییر است به راحتی ممکن نیست. مجلس یازدهمی ها 
و در صدر آن محمدباقر قالیباف هنوز به بهارستان نرسیده پرچم مذاکره نمی کنیم را برافراشته 
بودنــد اما در میان همین جریان هم انجام مذاکره مدافعانی دارد. حال باید منتظر ماند و دید 

که در عمل چه اتفاقی می افتد.
حشــمت الله فلاحت پیشه، عضو کمیســیون امنیت ملی در مجلس دهم معتقد است 
که اکنون فضا برای مذاکره فراهم نیســت اما همین مجلس و دولت آتی ناگزیر اســت که با 
واقعیت های سیاست خارجی واقع بینانه تر برخورد کند و این یعنی که شاید یک وقتی بستر 

مذاکره در قالب برجام فراهم شود.
او در گفت وگویی بیان داشت : » من اعتقاد دارم که اکنون شرایط برای مذاکره بین ایران 
و آمریکا فراهم نیست. چالش های بین دو کشور به قدری جدی بود که دو طرف نتوانستند 
برای جلوگیری از حوادث مدیریت ناشده و پیش بینی ناشده، ایجاد کنند. به طور مشخص 

ترامپ فضای مذاکره با ایران را کاملا از بین برده است.«
وی افزود: » ترامپ سعی می کند از موضوع تبادل زندانیان استفاده لازم را ببرد تا بخشی 
از مشــروعیت از دســت رفته خودرا در داخل احیا کند. ما شاهدیم که از وقتی که آمریکا به 
کانون کرونا تبدیل شــد و بعد که مســاله شورش های ضد تبعیض نژادی ایجاد شد، ترامپ 
هیچ وقت نتوانســت توییتی بزند که نشــان دهنده یک دســتاورد برای او باشد تا اینکه این 
بحث تبادل زندانی را مطرح کرد وسعی داشت که ازآن به عنوان یک پیروزی استفاده کند«.

فلاحت پیشــه ادامه داد: » در چنین شرایطی حتی اگر یک ارزیابی شود از نفعی که دو 
طرف بردند داشته باشیم به این نتیجه خواهیم رسید که ترامپ بیشترین سود را برد. بعد از 
اینکه دو ضربه اساسی به دولت وی وارد شد و چهل میلیون بیکار روی دست او ماند - تنها 
شاخصی که ترامپ روی آن تاکید می کرد، کاهش نرخ بیکاری به 3.5 درصد بود - زندانیان 

مبادله شدند و ترامپ سعی دارند که از این موضوع برای خود یک دستاورد بسازد«.
این نماینده پیشــین مجلس در پاســخ به این پرســش که سیاست ایران در مقابل این 
رویکرد ترامپ باید چه باشــد؟ گفت: » جمهوری اســلامی باید فارغ از اینکه چه کسی در 
آمریکا حکومت می کند، در قالب برجام سیاست های خود را پیش ببرد. اگر تحریم هایی که 
آمریکا به صورت ناعادلانه علیه ایران اعمال کرده شکسته شود، امکان این که فضای مذاکره 
آن هم در قالب برجام و نه در قالب مناســبات دوجانبه شــکل بگیرد، فراهم است. می دانید 
که آمریکا علاوه بر بازگرداندن حدود نهصد تحریمی که با برجام برداشــته شــده بود، بیش 
از هفتصد تحریم دیگر را هم به ایران تحمیل کرده اســت. علاوه بر آن به شــهادت رساندن 
ســردار ســلیمانی هم اقدام یک اقدام خصمانه بی ســابقه بود لذا آنچه در زمان ترامپ بین 
ایران و آمریکا شکل گرفت به معنای تنش نیست و به معنی دشمنی است که با یک مذاکره 

محدود رفع نخواهد شد«
وی تاکید کرد: » به طور طبیعی تا زمانی که ترامپ رئیس جمهور آمریکا است هرگونه 
مذاکره با ترامپ نوعی بازی کردن در درون سازوکاری است که او شکل داده است. ترامپ 
اعتقادی به این ندارد که جمهوری اســلامی بتواند به عنوان یک کشــور قوی در چارچوب 

نظام بین الملل به فعالیت خود ادامه دهد«.
فلاحت پیشــه در پاســخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه مجلس یازدهم و دولتی که 
بعد از روحانی روی کار خواهد آمد چه رویکردی نسبت به مذاکره در قالب برجام خواهد 
داشت، گفت: »منتقدان برجام تاکنون در جایگاه نقد بودند و در کشور ما هم نقد خیلی راحت 
است اما الان در جایگاهی هستند که باید به مردم پاسخ دهند. به هر حال تا کنون حداقل های 
قانون برنامه ششــم انجام نشــده است. مثلا در موضوع پرداخت ها که دولت ها موظف بود 
حقوق بازنشستگان و طبقات پایین جامعه را تا 50 درصد افزایش دهند و نتوانست. از این 
موضوع گرفته تا بی ثباتی هایی که در عرصه اقتصادی وجود دارد همه مسائلی است که باید 
به آن پرداخته شود. البته من معتقدم که بعد از چند سال از خروج ترامپ از برجام، نمی توان 
همه مســائل را به گردن تحریم انداخت اما یک واقعیتی وجود دارد و آن هم این اســت که 
هم اکثریت مجلس کنونی و کسانی که سعی می کنند به تبع شرایط سیاسی کشور که معمولا 
هر کســی مجلس را ببرد، دولت را هم می برد در انتخابات آتی پیروز باشــند باید منطبق با 

واقعیت های جهانی کار کنند.«
وی با اشاره به اینکه » مردم ما الان از نظر اقتصاد وضعیت ناگواری دارند و می توان گفت 
که بخش اعظم شــاخص های قانون برنامه ششــم و حتی پنجم مثل رشد 8 درصد، بیکاری 
7 درصد و ... محقق نشده است لذا معتقدم که مجلس فعلی و دولت آتی از هر جریانی که 

باشد مسائل سیاست خارجی را واقع بینانه تر دنبال کنند«.

سرویس سیاسی- مرتضــی طلایی اظهار کرد: آقای 
احمــدی نژاد الان موقعیــت اجتماعی خوبی میان طبقات 
متوســط به پایین جامعه دارد و این اقشار هوادار او هستند. 
البته آقای احمدی نژاد موضوعاتی دارد که باید بررسی و حل 
و فصل شود.مرتضی طلایی درباره نحوه ورود اصولگرایان 
به انتخابات ریاست جمهوری 1400 گفت: مجموعه های 
عضو شورای ائتلاف نیروهای انقلاب اسلامی در کنار هم به 
تفاهم می رسند و یکپارچه عمل می کرد و نتیجه این تفاهم 

و یکپارچگی نیز کام ملت را شرین خواهد کرد.
وی افزود: شورای ائتلاف در انتخابات مجلس تجاربی 
به دســت آورد، ضعف ها و قوت های خودش را شناخت 
و متوجه شــد در فرایند تصمیــم گیری با چه فرصت ها و 
تهدیدهایی مواجه اســت. با توجه به این تجربه ارزشمند 

شــورای ائتلاف برای پیشبرد ســازوکار انتخاباتی 1400 
باید جامعیت کافــی و لازم را برای خودش ایجاد کند.این 
فعال سیاســی اصولگرا تأکید کرد: شــورای ائتلاف بدون 
آنکه کســی را از قلم بیاندازد، باید همه بزرگان و شخصیت 
های برجســته در جریان اصولگرا را به مجموعه وارد کند 
به طوری که هیچ کســی بیرون نماند تا همه این بزرگان با 
توجه به جوانب مختلف مسائل داخلی و بین المللی بهترین 
تصمیم را برای انتخاب نامزد بگیرند. معتقدم در اوضاع کنونی 
دولت سیاستمدار نمی خواهیم، باید دولتی روی کار آید که 
کارگری مردم را بکند.وی درباره ورود احمدی نژاد به عرصه 
انتخابات ریاست جمهوری و رقابت گفتمانی او با گفتمان 
شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب یادآور شد: آقای احمدی 
نژاد متفاوت از دو جریان سیاســی اصولگرا و اصلاح طلب 

اســت. در واقع باید به او به عنوان یک پدیده سوم نگاه کرد 
چون در هیچ کدام از دو جریان سیاسی تعریف نمی شود.

مرتضــی طلایی اظهار کرد: آقــای احمدی نژاد الان 
موقعیت اجتماعی خوبی میان طبقات متوسط به پایین جامعه 
دارد و این اقشــار هوادار او هستند. البته آقای احمدی نژاد 

موضوعاتی دارد که باید بررسی و حل و فصل شود.
وی افزود: اطرافیان آقــای احمدی نژاد اعلام کردند 
»آقای احمدی نژاد برای نامزدی در انتخابات 1400 آمادگی 
دارد اما دنبال رایزنی برای حل مســائلش با شورای نگهبان 
است«. اگر شورای نگهبان روزی به این نتیجه برسد که آقای 
احمدی نژاد صلاحیت ورود به انتخابات ریاست جمهوری 
را دارد در چنیــن صورتی او رقیب هر دو جناح سیاســی 
اصولگرا و اصلاح طلب در انتخابات ریاســت جمهوری 

1400 خواهد بود، نه فقط اصولگرایان.
طلایــی درباره احتمال نامــزدی محمدباقر قالیباف 
در انتخابات ریاســت جمهــوری گفت: آقــای قالیباف 
تکلیف گراست و به تکلیف عمل می کند. شخصا معتقدم 
آقای قالیباف چهار ســال در مجلس یازدهم می ماند تا به 
دولــت انقلابی آینده کمک می کند اما اگر به آقای قالیباف 
تکلیف شــود که پا به عرصه انتخابات ریاست جمهوری 
بگــذارد، موضوع فــرق می کند و نمی توان از الان برای آن 
وضعیت پیش بینی را مطرح کرد. فعلا آقای قالیباف در سنگر 
مجلس محکم ایســتاده است تا موتور مجلس را به جریان 
بیانــدازد و به یاری خدا کام مردم از آثار روی کار آمدن یک 

مجلس انقلابی شیرین شود.
وی درباره احتمال کاندیداتوری ســعید جلیلی برای 
انتخابات ریاست جمهوری اظهار کرد: اخباری که می شنویم 
اسم خیلی از دوستان مطرح است که دارند  برای حضور در 
این عرصه خودشان را آماده می کنند اما اینکه کدام عزیزان 

قطعا ثبت نام می کنند، نمی دانم.

مرتضی طلایی فعال سیاسی اصولگرا:

احمدی نژاد مشغول رایزنی با شورای نگهبان برای 
نامزدی در انتخابات ۱۴۰۰ است

جهانگیری معاون اول رئیس جمهور: 

باید تصمیمات جدی برای حل مشکلات
 و مسائل مردم گرفت

ســرویس سیاسی- معاون اول رئیس جمهوری با 
تأکید بر اینکه برای عبور از مشــکلات و بحران های پیش 
روی کشــور نیازمند حکمرانی خوب در همه حوزه های 
مدیریتی و اجرایی هستیم، گفت: حکمرانی خوب در مقطع 
کنونی فقط یک نظریه علمی نیســت بلکه یک ضرورت 
جدی و قطعی است و باید تبدیل به برنامه اقدام و عمل شود 
.اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری در نشست 
با مدیران ارشد سازمان اداری و استخدامی کشور با تأکید 
بر اینکه دســتگاه اداری کشور باید از حالت فرسودگی و 
فرسایشی خارج شود، گفت: متأسفانه دستگاه اداری دارای 
بهره وری و بازدهی مطلوب نبوده و نتوانسته نقش خود را 
در توسعه کشور ایفا کند.جهانگیری اظهار کرد: باید روح 
و جان تازه ای در نظام اداری و مدیریتی کشور دمیده شود 
و اگر راهکارهای لازم برای کارآمدی نظام اداری کشــور 
به ویــژه در حوزه منابع انســانی و مدیریتی که در حوزه 
عمل ســازمان اداری و استخدامی کشور است تدبیر شود، 

می تواند یک گام ما را به حکمرانی خوب نزدیک کند.
معاون اول رئیس جمهوری با تأکید بر انجام اقدامات 
ضروری و اصلاحات در ساختارها، نگرش ها و روش ها، 
تصریح کرد: اگرچه بخش اصلی مسائل ناشی از محدودیت 
منابع اســت اما آنچه بیش از آن تأثیرگذار بوده ناکارآمدی 
دستگاه اداری کشور است که می توان با انجام اقدامات موثر 

از مشکلات کاست و رضایتمندی مردم را کسب کرد.

وی با بیان اینکه کارآمدی دســتگاه دولت بســیار 
مهم اســت، افزود: وقتی که بسیاری از مسایل کشور حل 
نشــده باقی می ماند، این موضوع بیش از محدودیت منابع 
نیازمند کارآمدی دستگاه هاست. ما نیازمند استفاده مطلوب 
از امکانات و منابع هســتیم و سازمان اداری و استخدامی 
کشــور باید در جهت کارآمدی نظام اداری به طور روشن 
برنامه ریزی کند و روی عملکرد و کارآمدی به طور جدی 
وقت بگذارد.معاون اول رئیس جمهوری تأکید کرد: باید با 
شناسایی فرصت ها و تهدیدها تصمیم گیری های به موقع 
و صحیح داشته باشیم تا بتوانیم از شرایط سخت، دشوار و 
پیچیده پیش رو عبور کنیم.معاون اول رئیس جمهوری با 
تأکید بر اینکه پاسخگو کردن، دغدغه مند کردن و چابک 
سازی دســتگاه ها از کارهای مهمی است که می تواند در 
کارآمدتر شدن دستگاه های اجرایی موثر باشد، گفت: وقتی 
دســتگاهی احســاس کند که نباید در برابر افکار عمومی 
و شــهروندان پاسخگو باشــد، اقدامی در جهت سرعت 

بخشیدن و اصلاح فرایندها انجام نخواهد داد.
وی یکی از نقدها و ایرادات به دولت را سنگین بودن 
و فربه بودن دولت عنوان کرد و افزود: وقتی دولت فربه باشد 
تحرک دولت کم می شــود ورئیس جمهوری در جلسات 
دولت ضمــن تأکید بر ضرورت کوچک کردن دولت، بر 
کاهش تعداد نیروی انسانی برای کارآمدتر شدن دستگاه ها 
نیز تأکید دارد.معاون اول رئیس جمهوری با تأکید بر اینکه 

می توان با ارائه راهکارهایی، فرایندها را به گونه ای اصلاح 
کرد که منجر به ســرعت بخشــیدن کارها و چابک شدن 
دولت شــود، تصریح کرد: شــاید عده ای بگویند که این 
حرف ها برای ســال پایانی دولت مناسب نیست اما اتفاقاً 
به دلیل شــرایط فعلی کشــور و به دلیل آنکه ایران امروز 
نیازمند مدیرانی اســت که پای کار باشند تا بتوانند کشور 
را از گردنه های ســخت پیش رو عبور دهند، اتفاقاً ســال 
پایانی دولت، ســالی است که باید تصمیمات جدی اتخاذ 
شود.جهانگیری ادامه داد: باید قدر تمام لحظات را بدانیم 
و در شــرایطی که عده ای تلاش می کنند دولت را سرگرم 
حاشیه ها کنند تا دولت نتواند به وظیفه اصلی خود یعنی اداره 
کشور و حل مشکلات مردم برسد، باید اولویت اصلی خود 
را رسیدگی به مسایل کشور و مشکلات مردم قرار دهیم.
وی در ادامه با تأکید بر اینکه برای شناسایی مدیران موفق 
باید عملکرد آنها در زمان وجود محدودیت ها مورد ارزیابی 
قــرار گیرد، اظهار کرد: قطعــاً در هیچ دوره ای منابع مالی، 
منابع انســانی وسایر منابع نامحدود نیست. حتی در مقطع 
درآمدهای سرشــار نفتی که سالی 100 میلیارد دلار درآمد 
وجود داشته باشد، اگر از مدیران سوال کنیم که آیا منابع مالی 
برای اجرای تصمیمات کافی است یا خیر، قطعاً می گویند 
این کافی نیست.معاون اول رئیس جمهوری افزود: در مقطع 
فعلی نیز که درآمدها و منابع دولت بسیار اندک است حتماً 
دستگاه ها و مدیران به لحاظ منابع مالی در محدودیت قرار 
دارنــد و معتقدند این محدودیت حتی از محدودیت های 

دوران جنگ نیز بیشتر است.
جهانگیری با تأکید بر اینکه هر محدودیت و تهدیدی 
می تواند فرصت هایی نیز به همراه داشته باشد، خاطرنشان 
کرد:  مدیران از یک سو با محدودیت منابع و از طرف دیگر 
با فرصت هایی مواجه هســتند که باید از این فرصت ها در 
جهت حل مشکلات اســتفاده کنند.وی با تأکید بر اینکه 
مدیران باید بدانند فرصت ها زودگذر هســتند و ماندگار 
نخواهند بود، گفت: مدیر موفق کســی است که با وجود 
محدودیــت منابع، بهترین تصمیم هــا را در جهت حل 
مشکلات کشور و رفع چالش های پیش روی مردم اتخاذ 
کند.معاون اول رئیس جمهوری اضافه کرد: مدیران کشور 
باید مخاطرات و تهدیدات امروز کشور و مخاطرات آینده 
را مدنظر قرار دهند و با استفاده از فرصت ها تلاش کنند تا 

این تهدیدها به حداقل ممکن کاهش پیدا کند

ســرویس سیاسی- عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور در حکمی محمدجواد 
کولیوند را به سمت قائم مقام وزیر کشور در امور مجلس منصوب کرد. 

در متن حکم رحمانی فضلی وزیر کشور خطاب به محمدجواد کولیوند آمده است: 
با عنایت به مراتب تعهد، تجارب مفید و موثر، به موجب این حکم جنابعالی را به سمت 

قائم مقام وزیر در امور مجلس منصوب می کنم.
وزیر کشــور تاکید کرد: تعامل پویا، کارآمد و اثربخش با مجلس شورای اسلامی و 
ارتقای سطح مراودات و تعاملات مربوط و تلاش در جهت تقویت آن، ایجاد هماهنگی 
در کلیه حوزه ها و بخش های وزارت متبوع در ارتباط با پیگیری امور مربوط به نمایندگان 
محترم مجلس شورای اسلامی و بررسی و اعلام نظر راجع به طرح ها و لوایح، از جمله 

اموری است که انتظار دارد با جدیت در جهت تحقق آن کوشش و اهتمام کنید.
وی یادآور شــد: توفیق روز افزونتــان را در پیروی از منویات رهبر معظم انقلاب 
اسلامی حضرت آیت الله خامنه ای در جهت پیشبرد اهداف متعالی نظام مقدس جمهوری 
اســلامی ایران و سیاســت ها و برنامه های دولت تدبیر و امیــد از درگاه پروردگار قادر 

متعال خواستارم.
تصدی مسئولیت در وزارت امور خارجه، فرماندار، معاون پست بانک ایران، معاون 
اســتاندار و نمایندگی مردم در دوره های نهم و دهم مجلس شــورای اســلامی از جمله 

سمت هایی بوده که کولیوند تاکنون بر عهده داشته است.

با حکم وزیر کشور؛

محمدجواد کولیوند قائم مقام وزیر 
کشور در امور مجلس شد 

ســرویس سیاسی-رئیس مجلس شورای اســلامی گفت: برای تحقق شعار سال با 
نظارت های قانونی، قانون گذاری و برداشتن موانع قانونی آمادگی داریم.

محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی پس از نشست مشترک با آیت الله 
جنتی دبیر شورای نگهبان و اعضای این شورا در جمع خبرنگاران گفت: قانونگذاری فرآیندی 
اســت که آغاز آن از مجلس و ادامه آن در شــورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام 

انجام می شود.
وی افزود: در روند قانونگذاری و ابعاد زمان و هزینه هایی که برای قانونگذاری صرف 
می شــود و همچنین برای افزایش دقــت و اثرگذاری قوانین، نیازمند همکاری و هماهنگی 

نزدیک مجلس و شورای نگهبان هستیم.
رئیس مجلس شــورای اســلامی تاکید کرد: جلسه امروز با حضور آیت الله جنتی دبیر 
شــورای نگهبان برگزار شــد که جلسه بســیار مفیدی بود تا با هم افزایی در راستای اجرای 
سیاست های کلان قانونگذاری که از سوی مقام معظم رهبری در 17 بند به مجلس ابلاغ شد، 
اقدام کنیم. این سیاست ها برای مجلس، شورای نگهبان و مجمع تشخیص مبنای کار است.

قالیباف افزود: سیاست های کلان انتخابات به تصویب رسیده و امیدواریم بتوانیم قانون 
جامع انتخابات را با ســرعت و دقت به تصویب برســانیم و در موضوع اقتصاد و معیشت که 

دغدغه اول مجلس است، اقدامات مؤثری انجام دهیم.
وی تصریح کرد :  ما نیازمند هســتیم،با اولویت دادن به نظارت بر قانون و در صورت 
لزوم به قانون گذاری و یا برداشــتن قانون های دســت و پا گیر برای تحقق شعار سال یعنی 

جهش تولید آن هم در شرایط سخت اقتصادی، اقدام کنیم.
در ادامه، عباســعلی کدخدایی سخنگوی شــورای نگهبان در جمع خبرنگاران گفت: 
جلســه امروز به دعوت اعضای شــورای نگهبان جهت بیان نظرات و نکات اعضای شورا و 

همچنین استماع نظرات رئیس مجلس برگزار شد.
وی گفت: مقرر شد همکاری نزدیک تری بین شورای نگهبان و مجلس در حوزه های 
پژوهشــی برای تصویب بهتر و ســریعتر قوانین وجود داشته باشد. همچنین برای تصویب 
قوانینی مثل قانون انتخابات، سیاســت های انتخابات، جمعیت و معیشــت، همکاری های 

بیشتری بین مجلس و شورای نگهبان وجود داشته باشد.

قالیباف رئیس مجلس:

آماده قانون گذاری برای تحقق 
»جهش تولید« هستیم

محمد مهاجری فعال سیاسی اصولگرا: 

هیچکس ضربه ای محکم تر از خود 
اصلاح طلبان به جریان اصلاحات نزد

ســرویس سیاسی-   محمد مهاجری گفت: . شاید بچه های مذهبی گوشه چشمی 
به ســعید جلیلی داشــته باشــند اما در نهایت آنها هم به او رأی نمی دهند زیرا در بزنگاه 
انتخابات آنها هم متوجه می شوند که کشور به فردی احتیاج دارد که توانایی انجام وظایف 

ریاست جمهوری را داشته باشد.
انتخابات مجلس شــورای اســلامی و روی کارآمدن نیروهای اصولگرا در مجلس 
یازدهم نشان داد که ممکن است انتخابات ریاست جمهوری سال آینده هم به نفع نیروهای 
اصولگرا تمام شــود زیرا از یک ســو به نظر می رســد که اصلاح طلبان توان رسیدن به یک 
انسجام درونی را ندارند و از سوی دیگر پایگاه اجتماعی آنها به شدت ریزش کرده است؛ 
با این وجود شــرایط سیاســی برای نیروهای اصولگرا در انتخابات1400 چندان ساده هم 
نخواهد بود زیرا آنها نیز در انتخابات ســال گذشته نشان دادند که اختلاف نظرهای زیادی 

با یکدیگر دارند.
 با چنین گزاره هایی اخیرا نام  شــخصیت هایی مانند ســعید جلیلی یا حتی محمود 
احمدی نــژاد در جناح اصولگرایی برای نامزدی در انتخابات ریاســت جمهوری شــنیده 
می شود یا حتی در بین اصلاح طلبان هم گمانه زنی هایی وجود دارد که اسحاق جهانگیری 
یا محسن هاشمی که بیش از دیگران احتمال تأیید صلاحیتشان می رود، خود را برای رقابت 

در عرصه ریاست جمهوری آماده می کنند.
محمد مهاجری، فعال سیاسی اصولگرا و فعال رسانه ای باور دارد که احمدی نژاد دیگر 
در عالم سیاست ایران جایی ندارد. او در تحلیل وضعیت پیش روی اصولگرایان گفت: »آقای 
احمدی نژاد در همان سال88 تمام شد و دیگر هیچ جایی در فضای سیاسی کشور ندارد و 
نخواهد داشــت و علت آنکه نام او معمولا در رسانه های اصلاح طلب و بعضی رسانه های 
اصولگرا مطرح می شود، این است که او سوژه داغی برای رسانه هاست و به نوعی کلیک آور 
اســت؛ از سوی دیگر اصلاح طلبان می خواهند به واسطه احمدی نژاد گروه ها و کسانی که 
در گذشته نزدیک به او بوده اند را بزنند وگرنه کسی او را جدی نمی گیرد. برخی می گویند 
اندیشــه احمدی نژاد هنوز ادامه دارد؛ من در قبال آنها می گویم، مگر احمدی نژاد تفکری 
داشت که ادامه یابد یا نه؟ برخی هم می گویند روش او همچنان طرفدار دارد. چه روشی؟ 
روش احمدی نژاد استفاده از ابزارهای پوپولیستی بود که او هم خالق آن نیست و از سال58 

تا کنون چنین روشی در برخی مدیران دیده می شود«.
او در پاسخ به این پرسش که آیا این احتمال وجود دارد که سعید جلیلی به عنوان نامزد 
نهایی اصولگرایان در انتخابات1400 معرفی شود، اظهار کرد: »حضور پایداری ها و نزدیکان 
پایداری در مجلس یازدهم هم نتیجه معامله آقای قالیباف با آنهاست. تردید نکنید که اگر 
آقای قالیباف بر عدم حضور آنها در لیست اصولگرایان پافشاری می کرد، نیروهای پایداری 
نمی توانســتند به مجلس راه یابند. آقای جلیلی هم همین طور است. او توان رئیس جمهور 

شدن را ندارد. قبول دارم که او شخصی مؤمن، انقلابی و مأخوذ به حیاست.
شاید بچه های مذهبی گوشه چشمی به او داشته باشند اما در نهایت آنها هم به او رأی 
نمی دهند زیرا در بزنگاه انتخابات آنها هم متوجه می شوند که کشور به فردی احتیاج دارد 

که توانایی انجام وظایف ریاست جمهوری را داشته باشد«.
مهاجری همچنیــن درباره وضعیت اصلاح طلبان در انتخابات ریاســت جمهوری 
خاطرنشــان کرد: »اینکه اصلاح طلبان می گویند شورای نگهبان ما را ردصلاحیت می کند، 

وجهی از اعِراب ندارد زیرا اصلا آنها کسی را برای خود باقی نگذاشته اند.
 اصلاح طلبان افراد زیادی که شاید حتی می توانستند به کشور خدمت کنند را به انحاء 
مختلف سوزاندند. هیچکس ضربه ای محکم تر از خود اصلاح طلبان به جریان اصلاحات 
نزد. مشکل اصلی آنها پایگاه اجتماعی از دست رفته شان است. آنها تنها در صورتی اندکی 
شــانس در انتخابات ریاســت جمهوری دارند که نامزدی از سوی آنها معرفی شود که هم 

مقبول اصلاح طلبان و هم مقبول اصولگرایان باشد«.
این تحلیلگر مسائل سیاسی در پایان در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه آیا اصلاح طلبان 
می  توانند بر گزینه هایی مانند اسحاق جهانگیری یا محسن هاشمی رفسنجانی حساب کنند، 
گفت: »آقای جهانگیری به احتمال زیاد به انتخابات ریاست جمهوری وارد نمی شود برای 
آقای هاشمی هم زود است که ژست ریاست جمهوری به خود بگیرد. این موضوع را هم ذکر 
کنم که اگر اصولگرایان در یک سال آینده در مجلس مردم را دچار انزجار که چنین قابلیتی 
را هم دارند، در آن صورت ممکن است که شرایط سیاسی قدری به نفع اصلاح طلبان شود«.


